
P r o t o k ó ł  nr XLV/09 

z obrad XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku,  
która odbyła się w dniu  17 grudnia 2009r.  
w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku 

 

Sesja  rozpoczęła  się o godz. 1205. 

 
1. Otwarcie obrad XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia  sesji   dokonał  Przewodniczący   Rady  Miejskiej  w  Kłodzku Pan Piotr 

Brzostowicz mówiąc: „Otwieram obrady XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

Pan Przewodniczący przywitał Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Bogusława Szpytmę Zastępców 

Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Witolda Krzelowskiego i Pana Henryka Urbanowskiego, 

radnych, kierowników i pracowników urzędu miasta, mieszkańców Kłodzka, przedstawicieli 

masowego przekazu oraz wszystkich przybyłych na obrady XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

 

2. Stwierdzenie waŜności obrad sesji. 

Pan Przewodniczący stwierdził, iŜ obecnych jest na sali 18 radnych, co stanowi wymagane 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Nieobecny podczas całej sesji radny Pan Grzegorz Muskała. 

Radny Pan Adam Kwas przybył o godz. 1210. 

Radna Pani Teresa Ludwin przybyła o godz. 1215. 

 

3. Wybór sekretarzy sesji. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz na sekretarza sesji zaproponował 

kandydaturę radnej Jolanty Kobak, innych propozycji nie zgłoszono. Rada jednogłośnie 

18 głosami „za”, poparła kandydaturę radnej, tym samym powołując ją na sekretarza 

obrad XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Kłodzka Pan Bogusław Szpytma. Podsumowując trzeci rok 

działalności Pan Burmistrz postanowił wyróŜnić osoby, które przyczyniły się w znaczny 

sposób do realizacji duŜych zadań związanych z rozwojem miasta. Dzięki ich pomocy  

i zaangaŜowaniu moŜna było z powodzeniem osiągnąć zamierzone cele.  

Tak więc podziękowanie, gratulacje i wyróŜnienie otrzymali: Pani Agnieszka Czuczwara 

– Skarbnik Gminy Miejskiej Kłodzko, która zarządza finansami ratusza i jednostek 

podległych robi to w sposób profesjonalny, rzeczowy i rzetelny. Pani Skarbnik ma tę 

waŜną cechę, Ŝe potrafi współpracować z merytorycznymi wydziałami, nie tylko patrzy 

przez pryzmat pieniędzy ale patrzy przez pryzmat realizowanych zadań – jest to 

niezwykła cecha u finansistów.  

Podziękowanie z rąk Pana Burmistrza otrzymał Pan Henryk Urbanowski Zastępca 

Burmistrza, który swoim ogromnym zaangaŜowaniem, profesjonalnym przygotowaniem, 
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swoim zapałem spowodował, Ŝe to co było w planach, ideach i marzeniach przekuwa się 

w realną rzeczywistość.  

WyróŜnienie i podziękowania i serdeczne gratulacje otrzymał równieŜ Pan Witold 

Krzelowski, który  na stanowisku Zastępcy Burmistrza pracuje od początku kadencji. 

Mając na stanowisku takiego człowieka Pan Burmistrz jest spokojny o sprawy oświaty, 

sprawy społeczne i socjalne. Wspaniała postać, bardzo pracowity, rzetelny i godny 

zaufania człowiek Pan Burmistrz jest dumny mając taką osobę w swoim zespole.  

WyróŜnionym osobom gratulacje w imieniu całej Rady złoŜył Przewodniczący Pan Piotr 

Brzostowicz. 

Podczas XLV sesji RM wystąpił kłodzki chór Concerto Galcensis, z krótkim koncertem 

kolęd.  

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma podziękował za piękny akcent muzyczny podczas 

sesji rady. Ponadto poinformował, Ŝe 27 listopada w Pradze odbył się międzynarodowy 

konkurs chórów, w którym startowało 50 chórów z całego świata w tym nasz kłodzki, 

który w swojej kategorii otrzymał złoty medal (jest to drugie miejsce bowiem główną 

nagrodą było grand prix). Za to osiągnięcie oraz całą dotychczasową pracę  Pan 

Burmistrz bardzo serdecznie podziękował dyrygentowi Pani Katarzynie Mące – oraz 

wszystkim członkom chóru. 

Radny Pan Stanisław Ferenc wniósł o uczczenie minutą ciszy, tych którzy od 14 grudnia 

zginęli w Gdańsku i Gdyni. Wszyscy zebrani uczcili minutą ciszy zabitych w zamieszkach 

grudniowych. 

 
Następnie przygotowano kilka prezentacji multimedialnych. 

Pierwsza prezentuje najnowszy film o Kłodzku, drugi pokaz przedstawia projekt iluminacji 

Kłodzka nocą, następne dane dotyczą ruchu turystycznego na terenie miasta Kłodzka. 

Pokaz zakończono przedstawieniem projektu planu budowy mieszkań komunalnych 

proponowanych przez inwestora zagranicznego.  

Wszystkie prezentacje kaŜdy z radnych otrzymał na płycie CD. 

 
Przerwa w obradach od godz. 1310 do godz. 1320. 

 
Po przerwie Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz zaproponował wprowadzenie do 

porządku obrad następujących projektów uchwał: 

- w sprawie ustalenia górnych stawek opłat za usługi odbierania odpadów komunalnych 

od właścicieli nieruchomości oraz opróŜniania zbiorników bezodpływowych i transport 

nieczystości ciekłych, druk nr 478, 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

(Nie głosowali radni: J. Kocoń, G. Muskała). 

Projekt uchwały wprowadzono w punkcie 12. 
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- w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy nieruchomości przez 

Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi dzierŜawcami, druk nr 479, 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

(Nie głosowali radni: Z. Duda, G. Muskała). 

Projekt uchwały wprowadzono w punkcie 13. 

- w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy nieruchomości przez 

Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi dzierŜawcami, druk nr 480, 

Głosowanie: za –20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

(Nie głosował  radny: G. Muskała). 

Projekt uchwały wprowadzono w punkcie 14. 

- w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umowy najmu nieruchomości lokalowej – 

pomieszczenia magazynowego – przez Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowym 

najemcą, druk nr 481. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

(Nie głosował  radny: G. Muskała). 

Projekt uchwały wprowadzono w punkcie 15. 

Oraz wprowadzenie w punkcie 16. Przyjęcie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

(Nie głosował  radny: G. Muskała).  

Pozostałe punkty porządku obrad otrzymują kolejną numerację.  

Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan Eugeniusz 

Bednarczyk na wniosek komisji wniósł o wycofanie z porządku obrad projektu uchwały 

w sprawie przyjęcia dla Miasta Kłodzka Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2010. Pomimo, Ŝe 

program jest bardzo podobny do programu aktualnie obowiązującego, który uzyskał 

bardzo dobrą opinię to proponowany program juŜ jest zły - z jakiego powodu Pan radny 

nie wie.  

Zastępca Burmistrza Pan Witold Krzelowski w imieniu organu wykonawczego poprosił, 

aby nie zdejmować tego punktu z porządku obrad ze względu na potrzebę ogłoszenia 

konkursu i realizację Gminnego Programu. Projekt uchwały na druku nr 477 wpłynął do 

Rady 09.12.2009r. zadekretowany został do Komisji V, która wydała opinię pozytywną. 

Załącznik finansowy do projektu uchwały jest równocześnie zał. nr 11 do uchwały 

budŜetowej, który był dostępny od 16 listopada br. W sesji uczestniczy były koordynator 

ds. rozwiązywania problemów alkoholowych Pan Marcin Nowakowski oraz obecna 

koordynator Pani Magdalena Dąbrowska, którzy odpowiedzą na kaŜde pytania i udzielą 

wszelkich niezbędnych wyjaśnień. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie wniosek Komisji BudŜetu 

dot. wycofania projektu uchwały znajdującego się na druku nr 477. 

Głosowanie: za- 3, przeciw- 14, wstrzymało się - 2. Wniosek odrzucono. 
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Głosowanie całego porządku obrad wraz z przyjętymi poprawkami: za – 20 jednogłośnie. 

Porządek obrad został przyjęty i przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie obrad XLV sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

2. Stwierdzenie waŜności obrad sesji. 

3. Wybór sekretarzy obrad sesji.  

4. Zatwierdzenie protokołu z obrad XLIV sesji. 

5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z prac między sesjami. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy dla ronda na terenie miasta Kłodzka, druk nr 472. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umowy uŜyczenia nieruchomości 

przez Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowym jej uŜytkownikiem, druk nr 473. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przejęcia pojazdu na własność Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 

474. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka uprawnienia do ustalania 

wysokości cen i opłat za przyjmowanie odpadów na stacji przeładunku odpadów w Kłodzku przy 

ul. Sierpowej, druk nr 475. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2009 rok, 

druk nr 476. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia dla miasta Kłodzka Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2010, druk 

nr 477. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia górnych stawek opłat za usługi odbierania odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości oraz opróŜniania zbiorników bezodpływowych i 

transport nieczystości ciekłych, druk nr 478. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy nieruchomości przez 

Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi dzierŜawcami, druk nr 479.  

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy nieruchomości przez 

Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi dzierŜawcami, druk nr 480. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umowy najmu nieruchomości 

lokalowej – pomieszczenia magazynowego – przez Burmistrza Miasta Kłodzka  

z dotychczasowym najemcą, druk nr 481.  

16. Przyjęcie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie  przyjęcia budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2010 rok, 

druk nr  465. 

18. Interpelacje i zapytania radnych.  

19. Wnioski i oświadczenia radnych.  

20. Sprawy róŜne. 

21. Zakończenie sesji. 

 

4. Zatwierdzenie protokołu z obrad XLIV sesji. 

Uwag do protokołu nie wniesiono przyjmując go jednogłośnie 20 głosami „za”. 
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5. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z prac między sesjami (zał. nr 1). 

Radna Pani Celina Włodarczyk zapytała o szczegóły spotkania z prezesem Spółdzielni 

Mieszkaniowej oraz z zastępcą Dyrektora RZGW w sprawie napraw popowodziowych infrastruktury 

rzecznej. 

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma wyjaśnił, iŜ trwają rozmowy z przedstawicielami Spółdzielni 

Mieszkaniowej i z panem Prezesem Berczyńskim. Spółdzielnia zwróciła się do gminy z prośbą  

o przejęcie gruntu pod drogę, który w planach funkcjonuje jako droga, a w rzeczywistości jest 

miejscem nie bardzo wyglądającym na drogę. Jest z tym kilka problemów, po pierwsze to koszty, 

jeŜeli gmina przejmie drogę to mieszkańcy będą mieli pełne prawno domagać się, aby była to 

droŜna droga. Prace opiewałyby na około 1,5 mln. zł tak więc gmina oczekuje na jakiś gest ze 

strony Spółdzielni. Drugim elementem nie skłaniającym zbyt ochoczo do podjęcia tej decyzji jest 

fakt, Ŝe mieszkańcy którzy wybudowali swoje posesje wokół tej drogi zaanektowali jej część na 

rzecz swoich przydomowych ogródków, są tam często piękne, drogie ogrodzenia, których pewnie 

będą chcieli bronić. Tak więc Pan Burmistrz będzie prosił Spółdzielnię o dwie rzeczy: po pierwsze 

aby ponieśli udział finansowy w budowaniu drogi, a po drugie aby do momentu przekazania 

Spółdzielnia uregulowała sprawy związane z zajmowaniem tych nieruchomości przez innych 

uŜytkowników.  

Odnośnie spotkania z Z-cą dyrektora RZGW Pan Burmistrz wyjaśnił, iŜ rozmowa była rzeczowa i na 

temat. Rozpoczęto juŜ prace przy ul. Dworcowej i przy ul. Braci Gierymskich. Rozmawiano  

o rumoszu naniesionym przy progu skalnym wodospadu i o ewentualnym pogłębieniu koryta rzeki. 

Jest jeszcze jedna sprawa dot. muru oporowego przy ul. Chełmońskiego, w którym powstał wromb 

i przez niego podczas powodzi przelała się woda. Gmina chciałaby wykonać naprawy nawet na swój 

koszt, jednak RZGW chce, aby odbudować to z kamieni, a nie z bloczków tak jak to planowano. 

Radny Pan Zdzisław Duda zapytał za jaką kwotę sprzedano grunty pomiędzy ul. Muzealną,  

a Armii Krajowej i dlaczego nie przeprowadzono postępowania przetargowego.  

Pan Burmistrz wyjaśnił, iŜ odpowiedź na to pytanie udzielono Panu radnemu na piśmie, bowiem 

składał w tej sprawie interpelację. Zaprzeczył równieŜ pogłoskom, Ŝe coś stało się z tym gruntem 

nie tak i nie prawnie, jeŜeli ktoś tak uwaŜa, to naleŜy złoŜyć doniesienie do prokuratury. 

Sprawdzano tę sprawę i według procedur urzędu sprawa jest prowadzona we właściwy sposób,  

cena wyniosła  około 50 000 zł brutto za 200m2. 

Radny Pan Zdzisław Duda posiada dokumenty stwierdzające, Ŝe druga strona uczestniczyła w tej 

procedurze i winna być poinformowana o moŜliwości kupna tego gruntu, równieŜ powinien być 

przeprowadzony przetarg.  

Pan Rafał Batóg Kierownik Wydziału Mienia, Planowania Przestrzennego i Architektury wyjaśnił, Ŝe 

postępowanie w sprawie sprzedaŜy w trybie bezprzetargowym nieruchomości jest uwarunkowane 

pewnymi kwestiami. SprzedaŜ takiego gruntu ma miejsce wówczas, kiedy moŜna polepszyć 

zagospodarowanie sąsiedniej nieruchomości. Przeanalizowano tę konkretną sytuację, poprzednie 

osoby zainteresowane były dzierŜawą lub uŜyczeniem tego terenu, a więc nie zagospodarowaniem 

w kierunku nabycia tego ternu na własność. Graniczące nieruchomości są własnością Spółdzielni 

Mieszkaniowej, która została powiadomiona o fakcie sprzedaŜy na rzecz osoby fizycznej z punktu 

widzenie tego istniejącego zagospodarowania bo był tam plac zabaw, który proponowano przenieść 

Spółdzielni Mieszkaniowej na ich teren. SprzedaŜ 220m2 w centrum miasta z takimi ustaleniami 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego jakie są na tamtym terenie była jak 
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najbardziej uzasadniona w tym kierunku, który został  zrealizowany. Tryb przetargowy ma 

zastosowanie kiedy nieruchomość moŜe być zagospodarowana w sposób samodzielny, a więc 

byłaby to działka budowlana, którą moŜna zagospodarować zgodnie z planem miejscowym.  

W przypadku tej nieruchomości jest to po prostu niemoŜliwe. Był złoŜony jeden wniosek o nabycie  

tej nieruchomości, poprzednie dotyczyły tylko dzierŜawy, bądź uŜyczenia. Co do braku informacji, 

którą Pan radny zarzucał w interpelacji - procedura sprzedaŜy jest taka jaką określił ustawodawca, 

gmina ma obowiązek umieścić  informację o skierowaniu do sprzedaŜy wykazu nieruchomości na 

tablicy ogłoszeń urzędu miasta, informację o skierowaniu tej nieruchomości do sprzedaŜy 

upublicznić w BIP jak równieŜ w gazecie o zasięgu  co najmniej powiatowym – i takie informacje 

ukazały się we właściwych terminach - tak więc potencjalny chętny mógł we właściwym czasie 

złoŜyć akces czy przynajmniej poinformować urząd, Ŝe jest taka potrzeba, aby rozwaŜyć jego 

zainteresowanie. Takie wnioski do urzędu nie wpłynęły, ponadto nieruchomość nie ma dostępu do 

drogi publicznej.  

Pan radny Z. Duda twierdzi, Ŝe są drogi dojazdowe do nieruchomości. Chciano zachować jedyny 

plac zabaw w centrum starówki. Wyraźnie mówiono, Ŝe jeŜeli znajdzie się chętny to przystąpią do 

przetargu.  

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz zamknął dyskusję.   

 

6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy dla ronda na terenie miasta Kłodzka, 

druk nr 472 (zał. nr 2). 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 472. 

Głosowanie: za - 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosował radny G. Muskała). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/461/2009 (zał. nr 3). 
 

7. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umowy uŜyczenia 

nieruchomości przez Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowym jej 

uŜytkownikiem, druk nr 473 (zał. nr 4). 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały. 

Radna Pani Celina Włodarczyk zapytała dlaczego zawiera się umowę uŜyczenia nieruchomości na 

rzecz osób prywatnych, a nie umowę dzierŜawy. 

Pan Rafał Batóg Kierownik Wydziału Mienia, Planowania Przestrzennego i Architektury wyjaśnił, Ŝe 

uŜyczenie jest z uwagi na to, Ŝe tę formę praktykuje się przy wykonywaniu urządzeń technicznych, 

akurat są to schody, które stanowią dojście do lokalu.  

Radna Pani C. Włodarczyk pyta dlaczego nie jest to dzierŜawa czy sprzedaŜ gruntu i czy wolno 

przy prywatnej nieruchomości uŜyczać gruntu. 
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Pan R. Batóg wyjaśnił, iŜ teren przylega do nieruchomości, która jest wspólnotą mieszkaniową, tak 

więc nabycie w trybie bezprzetargowym musiałoby być skierowane do wszystkich właścicieli. Nie 

ma zainteresowania ze strony wspólnoty w związku z czym jeŜeli jest zainteresowanie jednego  

z właścicieli to w takich przypadkach stosuje się procedurę zaproponowaną w projekcie uchwały.  

Nad zasadnością zawarcia umowy uŜyczenia nieruchomości dyskusję podjęli radni: Zygmunt 

śerkowski, Stanisław Ferenc oraz Grzegorz Wnuk, który zaproponował przyjęcie powyŜszego 

projektu uchwały, bowiem w roku 2009 Rada podejmowała podobne uchwały, wprowadzenie 

ewentualnych zmian do zawierania umów uŜyczenia Pan radny proponuje wprowadzić w przyszłym 

roku. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 473. 

Głosowanie: za - 14, przeciw – 3, wstrzymało się – 3. 

(Nie głosował radny G. Muskała). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/462/2009 (zał. nr 5). 
 

8. Podjęcie uchwały w sprawie przejęcia pojazdu na własność Gminy Miejskiej 

Kłodzko, druk nr 474 (zał. nr 6). 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały. Pozytywną opinię wydała równieŜ Komisja BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej 

oraz Komisja Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego. 

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 474. 

Głosowanie: za - 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosował radny G. Muskała). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/463/2009 (zał. nr 7). 
 

9. Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Burmistrzowi Miasta Kłodzka 

uprawnienia do ustalania wysokości cen i opłat za przyjmowanie odpadów na 

stacji przeładunku odpadów w Kłodzku przy ul. Sierpowej, druk nr 475 (zał. nr 8). 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały. Pozytywną opinię wydała równieŜ Komisja BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej  

o czym poinformował Przewodniczący Komisji Pan Eugeniusz Bednarczyk. 

Uwag nie wniesiono 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 475. 

Głosowanie: za - 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 1. 

(Nie głosował radny G. Muskała). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/464/2009 (zał. nr 9). 
 

10. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko 

na 2009 rok, druk nr 476 (zał. nr 10). 
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Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan Eugeniusz 

Bednarczyk poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu uchwały. 

Uwag nie wniesiono 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 476. 

Głosowanie: za - 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosował radny G. Muskała). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/465/2009 (zał. nr 11). 
 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia dla miasta Kłodzka Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii na rok 2010, druk nr 477 (zał. nr 12). 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego radny Pan Zdzisław Duda 

poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu uchwały. 

Radna Pani Celina Włodarczyk poinformowała, Ŝe Miejski Program Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii, który został przedłoŜony radnym jest 

opisówką do konkretnego działu budŜetowego uchwały budŜetowej. Program przedstawia fakty, 

przepisane w części z ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, poza 

Rozdziałem 5 w którym to na półtorej strony opisano to co zamierzamy w mieście Kłodzku robić. 

Przyjmując zał. nr 11 do uchwały budŜetowej na rok 2010 rozpisano w rozdziałach i paragrafach 

konkretne kwoty na konkretne zadania i one  powinny być w załoŜeniach Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Narkomanii.  Pani radna chce wiedzieć jakie programy będą prowadzone i  kto je 

będzie prowadził. Nie jest w porządku wydanie kwoty 620 000 zł  nie mając rozpiski na co będzie 

ona przeznaczona. Sama zaś uchwała budŜetowa w dziale 600 ma dokładną opisówkę, zadbała o to 

Pani skarbnik i do kaŜdego działu rozpisała na co idą pieniądze, jednak w dziale 851 nie 

pofatygowano się Ŝeby zrobić taką opisówkę. 

Pani radna zaznaczyła, Ŝe nie zwoływała posiedzenia Komisji Zdrowia Pomocy Społecznej, Sportu  

i Turystyki poniewaŜ Pan Przewodniczący i tym samym Pan Burmistrz nie Ŝyczlił sobie, aby Komisja 

Zdrowia pochyliła się nad tym materiałem. Podczas posiedzenia Komisji BudŜetu postawiono 

wniosek z prośbą o zdjęcie z dzisiejszego posiedzenia sesji tego projektu uchwały i wprowadzenie 

go 30 grudnia. Nic by się nie stało gdyby jeszcze Komisja obradowała, a pani pełnomocnik 

burmistrza i były pełnomocnik burmistrza pofatygowali się i zrobili małą rozpiskę, Ŝe przy zakupach 

usług pozostałych w § 4300 za 25 000 zł mieszczą się poszczególne składniki – takich danych w 

tym materiale zabrakło i dlatego był wniosek komisji o zdjęcie projektu uchwały z porządku obrad, 

nie przez złośliwość, Ŝe komisja nie chce tylko po prostu naleŜy uzupełnić pewne dane i  zrobić taki 

program, który będzie miał ręce i nogi i będzie odpowiadał rzeczywistym potrzebom naszej 

społeczności.  

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz wyjaśnił, iŜ z premedytacją skierował projekt uchwały 

między innymi do Komisji BudŜetu wiedząc, Ŝe Pani radna Włodarczyk bierze udział w pracy tej 

komisji, a większość uwag dotyczy jednak pieniędzy, tak więc podczas Komisji budŜetu temat 

moŜna było sfinalizować. 

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma poinformował, iŜ co roku uchwalany jest Program, który jest 

pewnym elementem zabezpieczenia sposobu wydawania pieniędzy z funduszu alkoholowego i co 
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roku jest ta sama procedura. Układ wykonawczy do Programu pojawia się 21 dni po uchwaleniu 

budŜetu, takie są terminy uchwałodawcze i nie moŜna ich zmieniać. Gminny Program trafił do Rady 

w terminie, dokładne rozpisanie wydatków jest niemoŜliwe bowiem większość zadań jest 

realizowana przez stowarzyszenia funkcjonujące na podstawie ustawy o poŜytku publicznym  

i wolontariacie a zadania rozpisywane są poprzez konkursy. Dokładne kwoty będą znane po 

przeprowadzeniu procedury konkursowej.  

Radna Pani Celina Włodarczyk pyta więc jak się ma sytuacja 420 000 zł zapisanych środków  

w projekcie budŜetu 2010 roku na zadania z zakresu sportu i kultury fizycznej do analogicznej 

sytuacji w Programie. To jest identyczna sytuacja, równieŜ będą przetargi, jest zapisana kwota  

i wiadomo co będzie robione, a w przypadku Gminnego Programu nic nie wiemy co będziemy robić.  

Pani Agnieszka Czuczwara Skarbnik Gminy Miejskiej Kłodzko wyjaśniła, Ŝe uchwała jest 

prawidłowo sporządzona, w dziale 851 w opisówce powołano się na Gminny Program 

Przeciwdziałania Alkoholizmowi na zał. nr 11, nie ma więc potrzeby powtarzania zapisów w uchwale 

budŜetowej. 

Radny Pan Zygmunt śerkowski stwierdził, Ŝe przed przyjęciem Gminnego Programu na przyszły 

2010 rok naleŜałoby przedstawić sprawozdanie z realizacji Programu w 2009 roku. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz wyjaśnił, Ŝe w programie przyszłorocznej sesji jest ujęty 

temat sprawozdania z realizacji wykorzystania środków Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Alkoholizmowi. 

Radny Pan Adam Kwas przypomniał, Ŝe kilkakrotnie komisja wnioskowała o środki na amatorską 

ligę koszykówki, która programowo wręcz idealnie wpisuje się w Gminny Program. Radni chcieliby 

wiedzieć jakie będą wykonywane usługi pozostałe za kwotę 200 000 zł i co opiewa kwotę 80 000 zł 

(wynagrodzenia bezosobowe)  - wynika to z troski o środki publiczne.  

Zastępca Burmistrza Pan Witold Krzelowski wyjaśnił, iŜ przewodniczący poszczególnych komisji 

co roku biorą udział w rozstrzygnięciach konkursowych i nadal tak będzie. Sprawozdanie z realizacji 

Gminnego Programu za I półrocze było juŜ przedstawione Radzie i zostało przyjęte, natomiast na 

czas przyjmowania nowego Programu zostanie sporządzone sprawozdanie wykonawcze. Ponadto 

Pan Burmistrz poprosił, aby projekt uchwały w sprawie przyjęcia dla miasta Kłodzka Gminnego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii 

dekretować równieŜ do Komisji Zdrowia i Edukacji.  

Sekretarz Gminy Pan Marcin Nowakowski wyjaśnił, iŜ w § 4300 na kwotę 200 000 zł składają się 

m.in. środki na dofinansowanie działalności świetlic socjoterapeutycznych we wszystkich punktach 

oświatowych w mieście, w tej kwocie zawarte są równieŜ programy profilaktyczne realizowane  

w szkołach, dodatkowe zajęcia pozalekcyjne z wychowania fizycznego, utrzymanie działalności 

punktu konsultacyjnego, ponadto planuje się zrealizować działanie związane ze szkoleniami dla 

nauczycieli, rodziców oraz terapeutów pracujących w świetlicach. Kwota  ta zabezpiecza równieŜ 

zadania polegające na dofinansowaniu doŜywiania dzieci, których sytuacja prawna z róŜnych 

okoliczności jest zagmatwana i OPS nie moŜe tym dzieciom zabezpieczyć doŜywiania. W § 4170 

wynagrodzenia bezosobowe znajdą się zadania związane z wynagrodzeniem członków gminnej 

komisji rozwiązywania problemów alkoholowych, umowy zlecenia dla terapeutów i biegłych, którzy 

wykonują opinie biegłych na potrzeby gminnej komisji oraz osób, które wykonują wywiady 

środowiskowe u osób uzaleŜnionych, wynagrodzenia terapeutów którzy pracują w punkcie 
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konsultacyjnym i jeŜeli środki pozostaną to przeznaczy się ja na zadania zlecone dla terapeutów 

wykonujących zadania na rzecz świetlic socjoterapeutycznych.  

Radny Pan Zdzisław Duda zapytał kiedy zostanie ukończona inwestycja prowadzona przez 

Akademię Przygody w ramach pracy socjoterapeutycznej.  

Pan Marcin Nowakowski wyjaśnił, iŜ zał. nr 11 to jest preliminarz wydatków, nie jest to sztywna 

koncepcja, jeśli Państwo radni uznają, Ŝe naleŜy coś w nim zmienić i np. przeznaczyć mniej 

środków na wynagrodzenia to na tym etapie takich zmian naleŜy dokonać. W momencie przyjęcia 

zał. nr 11 Pani Pełnomocnik ds. profilaktyki będzie zmuszona do napisania układu wykonawczego  

i wówczas przyjęte kwoty będą musiały pozostać na zadania juŜ porozpisywane. Wówczas Państwo 

radni otrzymają taką rozpiszę. 

Odnośnie pytania dot. stowarzyszenia akademia Przygody Pan Nowakowski wyjaśnił, iŜ w tym roku 

AP otrzymała dofinansowanie na działania związane z profilaktyką, jest to stowarzyszenie które 

działa z młodzieŜą gimnazjalną, ma siedzibę lotną, nie ma swojego stałego miejsca, pracuje  

z młodzieŜą na Forcie Owcza Góra. Wykonuje zadania z zakresu profilaktyki poprzez zadania 

związane z pokazaniem innego stylu Ŝycia, gdzie uczy się młodzieŜ samodzielności. Zadanie 

związane z pracami na twierdzy jest zadaniem szczególnym. Obiekt twierdzy kłodzkiej jest objęty 

nadzorem konserwatora zabytków. JeŜeli Akademia Przygody nie wywiąŜe się z tego zadania to do 

końca stycznia będzie szczegółowe sprawozdanie z wykonania całorocznych zadań przez kaŜdy 

podmiot, który otrzymał dotacje. Jeśli w sprawozdaniu, które przedstawi Akademia Przygody będzie 

wzmianka o tym, Ŝe zrobiono jakiekolwiek prace przy moście zwodzonym to Pan M. Nowakowski 

poinformuje o tym radnych i wówczas przy rozstrzyganiu konkursów na rok 2010 o udzielenie 

dotacji dla AP będzie moŜna uwzględnić ten fakt. Wówczas podejmie się decyzję czy udzielamy 

dotację i w jakiej wysokości. Na chwilę obecną Pan Nowakowski nie ma takiej wiedzy czy 

jakiekolwiek działania przy moście były wykonywane. 

Radny Pan Zdzisław Duda zapytał kiedy będzie ten obiekt i ta część twierdzy udostępniona. 

Pan Marcin Nowakowski nie odpowie na to pytanie, zaproponował aby w miesiącu styczniu 

zaprosić na posiedzenie komisji komendanta Akademii Przygody Pana Mirosława Rzytkiego, który 

odpowie na wszelkie pytania radnych. 

Po tych wyjaśnieniach Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie 

projektu uchwały przedłoŜonego na druku nr 477. 

Głosowanie: za - 16, przeciw – 3, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosował radny G. Muskała oraz radna T. Ludwin). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/466/2009 (zał. nr 13). 
 

Przerwa w  obradach od godz. 1435 do godz. 1445. 

 
12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia górnych stawek opłat za usługi odbierania 

odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości oraz opróŜniania zbiorników 

bezodpływowych i transport nieczystości ciekłych, druk nr 478 (zał. nr 14) . 

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma wniósł autopoprawkę w § 1 w punkcie 1 w podpunkcie a)  

zamiast kwoty 65 zł naleŜy wpisać kwotę 68,90zł  ppkt a) otrzyma wówczas brzmienie: odbierania 

odpadów komunalnych z terenu nieruchomości w wysokości: 68,90 zł brutto/m3, 
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Pan Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie autopoprawki zgłoszonej przez Pana 

Burmistrza. 

Głosowanie: za- 17,przeciw – 0, wstrzymało się – 0. Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin). 

Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan Eugeniusz 

Bednarczyk poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu uchwały. 

Pozytywną opinię wydała równieŜ Komisja Gospodarki Komunalnej. 

Uwag nie wniesiono 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 478. 

Głosowanie: za - 17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/467/2009 (zał. nr 15). 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy 

nieruchomości przez Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi 

dzierŜawcami, druk nr 479 (zał. nr 16).  

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały.  

Uwag nie wniesiono 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 479. 

Głosowanie: za - 17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/468/2009 (zał. nr 17). 
 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umów dzierŜawy 

nieruchomości przez Burmistrza Miasta Kłodzka z dotychczasowymi 

dzierŜawcami, druk nr 480 (zał. nr 18). 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały.  

Uwag nie wniesiono 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 480. 

Głosowanie: za - 17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/469/2009 (zał. nr 19). 
 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zawarcie umowy najmu 

nieruchomości lokalowej – pomieszczenia magazynowego – przez Burmistrza 

Miasta Kłodzka z dotychczasowym najemcą, druk nr 481 (zał. nr 20).  
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Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego radny 

Pan Zygmunt śerkowski poinformował o pozytywnej opinii Komisji do powyŜszego projektu 

uchwały.  

Uwag nie wniesiono. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie projektu uchwały 

przedłoŜonego na druku nr 481. 

Głosowanie: za - 16, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin, A. Kwas). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/470/2009 (zał. nr 21). 
 

16. Przyjęcie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok. 

Radna Pani Celina Włodarczyk stwierdziła, Ŝe w planie pracy Komisji Rewizyjnej nie zaplanowano 

Ŝadnej  kontroli, a ustawodawca nałoŜył na radę czynności kontrolne i jakaś kontrola finansowa 

chociaŜ wycinka budŜetu powinna być przeprowadzona przynajmniej raz w całej kadencji.  

Więcej uwag nie stwierdzono, zatem Pan Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie planu 

pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok.  

Głosowanie: za – 15, przeciw – 0,wstrzymało się - 1. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, L. Michalski, J. Kocoń, T. Ludwin, A. Kwas). 

Plan pracy Komisji Rewizyjnej został przyjęty (zał. nr 22). 

 

Przerwa obradach od godz. 1505 do godz. 1515. 

 

17. Podjęcie uchwały w sprawie  przyjęcia budŜetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2010 

rok, druk nr  465 (zał. nr 23). 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Pan Bogusław Szpytma. Poinformował, iŜ dobiega końca trzeci rok 

kadencji, pewne etapy przeŜywano wspólnie dyskutując i wybierając właściwą drogę. Oczywiście 

znakomita część odpowiedzialności spływa na burmistrza, ale  Państwo radni aktywnie uczestniczyli 

w tym procesie wprowadzając swoje pomysły, swoje zmiany czy propozycje. W pierwszym roku 

kadencji w 2007 zatrzymano wszelkiego rodzaju duŜe i średnie inwestycje. Pan Burmistrz 

przypomniał jak prosił Państwa radnych, aby dać sobie rok czasu na wypracowanie planu działania 

na następne lata kadencji. Za ten rok Pan Burmistrz dziękuje, nie podejmowano zbyt pochopnych 

decyzji, a więc było więcej czasu na określenie potrzeb, na przygotowanie dokumentacji oraz na 

konsultacje i zbudowanie odpowiednich zespołów wyznaczonych do konkretnych zadań.  

W następnym roku podjęliśmy trud inwestycji średnich, głownie chodziło o szkoły i o bazę 

oświatową. Wybudowano 4 boiska szkolne, poprawiono infrastrukturę w wielu miejscach, 

wyremontowano Szkołę Podstawową Nr 6, wyremontowano dach na budynku Gimnazjum nr 1, 

zintegrowano dwie szkoły. Realizowano inwestycje średniej wielkości dot. napraw cząstkowych 

chodników i dróg.  W kolejnym roku 2009 juŜ śmielej podchodzono do sprawy, wiadomo było ile 

środków gmina posiada. Ruszyły inwestycje, największe z nich to drogi, budowa pływalni oraz 

udostępnienie 30 mieszkań socjalnych. W związku z tym, Ŝe dano sobie czas, ale równieŜ 

moŜliwość intensywnej pracy prowadzonej z rozmysłem, następny budŜet czyli roku 2010 jest 

konsekwencją tego co juŜ za nami. Podjęto duŜe zobowiązania, na pewno ambitne i kosztujące 

sporo, natomiast są one bardzo potrzebne dla mieszkańców. Nie tylko dla ich fizycznego 
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zapotrzebowania, dla chęci popływania czy do dobrego komunikowania się w mieście.  

W mieszkańcach kłodzka rośnie powoli duma z tego, Ŝe mieszkamy w mieście coraz bardziej 

atrakcyjnym i utoŜsamiamy się z nim – jest to bardzo waŜny cel, który jest osiągnięty. Pan 

Burmistrz zwraca się do Państwa Radnych z prośbą, aby spojrzeć na ten budŜet jako element 

całości, który spina nasze dotychczasowe plany i realizacje tych planów w latach następnych. 

Dochodzą głosy, Ŝe jest niebezpiecznie, Ŝe jest ryzykownie, jednak Pan Burmistrz zapewnia, Ŝe 

razem z Panią skarbnik, ten budŜet, a szczególnie przychody do tego budŜetu planowano bardzo 

ostroŜnie. Pracownicy mieli bardzo realnie ocenić wpływy do budŜetu ze sprzedaŜy. Wiemy jakie 

będą wydatki bo inwestycje są wieloletnie. Niewiele więcej z duŜych inwestycji będzie moŜna 

realizować w przyszłym roku. Z duŜych planowanych inwestycji do rozpoczęcia jest rewitalizacja – 

jest to około 13 mln. zł.  Przy rewitalizacji parku straŜackiego  ma powstać pijalnia wód, fontanna 

oraz sanitariaty. Planuje się rewitalizację Kanału  Młynówka, na której pojawią się pływające łodzie 

z przystaniami z częścią gastronomiczną, będą place zielone na ulicy Stryjeńskiej, wejście i wyjście 

do trasy tysiąclecia, oraz remont kilku kamienic, które będą równieŜ dzięki temu programowi 

realizowane. Są pewne inwestycje na twierdzy: ściana tumska i brama wejściowa. DuŜym 

zadaniem równieŜ na drugi rok jest kosztująca 6 mln. zł renowacja Wielkiego Kleszcza na twierdzy. 

Pozyskano na to środki w większości z zewnątrz. Tak więc inwestycji w roku 2010 i 2011 będzie 

sporo, i trzeba będzie je dokończyć, a są one jest zawarte w przedłoŜonym budŜecie. Dlatego teŜ 

zwraca się Pan Burmistrz do Państwa Radnych o poparcie tego budŜetu, aby spojrzeć na niego z 

dłuŜszej perspektywy nie tylko jako budŜet na rok 2010 ale jako budŜet na lata 2007 – 2015. 

Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan Eugeniusz 

Bednarczyk poinformował, Ŝe Komisja BudŜetu zgodnie z uchwałą o procedurze uchwalania 

budŜetu spotkała się w dniu 02 grudnia 2009r. gdzie wypracowała własne wnioski do budŜetu jak 

teŜ zapoznała się z wnioskami innych komisji. W efekcie Komisja w dniu 02 grudnia br. pozytywnie 

zaopiniowała projekt budŜetu na 2010 rok, jednocześnie Komisja przedłoŜyła Burmistrzowi wnioski 

wypracowane na Komisji BudŜetu, Edukacji i Kultury i na Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, 

Sportu i Turystyki. W odpowiedzi na wnioski Burmistrz opracował autopoprawkę do budŜetu, którą 

przekazał w dniu 8 grudnia do Rady Miejskiej. W tej autopoprawce uwzględniono wszystkie wnioski 

Komisji BudŜetowej pozostałych komisji róŜnie. Zgodnie z procedurą wnioski, które nie zostały 

przez burmistrza uwzględnione powinny być przegłosowane podczas sesji, jak równieŜ powinny być 

przegłosowane wnioski burmistrza wynikające z autopoprawki. 

Przed przystąpieniem do głosowania wniosków Pan Przewodniczący otworzył dyskusję na temat 

budŜetu roku 2010.  

Radny Pan Adam Kwas jako członek Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej i NiezaleŜni jako 

radny i członek dwóch komisji na wstępie poinformował, iŜ był autorem i wnioskodawcą kilku 

poprawek do budŜetu. Zapytał jak Rada wywiąŜe się z obowiązku realizacji debaty budŜetowej 

poniewaŜ uchwała proceduralna nakazuje burmistrzowi publikację projektu budŜetu w środkach 

przekazu oraz publikację projektu w Biuletynie Informacji Publicznej – pan radny nie mógł znaleźć 

tej publikacji. 

W imieniu swoimi i Klubu Radnych PO RP i NiezaleŜni wyraził, iŜ budŜet na rok 2010 jest bardzo 

ryzykowny i bardzo niebezpieczny dla miasta. Konieczne będą działania, które zapobiegną skutkom 

kryzysu,spada koniunktura i to właśnie w Kłodzku jest niebezpieczeństwo niewykonania dochodów 

które są filarem naszego budŜetu czyli dochodów pochodzących z podatków od osób fizycznych i 
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osób prawnych. Obowiązkiem Rady jest przeanalizowanie czy aŜ tak duŜe zadłuŜenie jest moŜliwe 

do spłacenia i co będzie jeśli w przyszłości nastąpią nieprzewidziane zdarzenia, które będą 

wymagały nadzwyczajnych środków finansowych.  

Radna Pani Celina Włodarczyk odniosła się do dochodów pomimo, otrzymano informację, Ŝe 

wpływy z podatków na rok 2010 Izba Skarbowa szacuje o 3 mln. zł mniejsze niŜ w roku 2009 to 

dochody te zmniejszono tylko i wyłącznie o 1 600 000 zł. jest to niebezpieczne. Lewą stronę  

budŜetu dopasowywaliśmy do wydatków tak aby budŜet się zamknął. Gdyby wstawiono rzeczywiste 

przychody z tytułu podatków  oraz z tytułu sprzedaŜy majątku gminnego, wówczas okazałoby się 

Ŝe deficyt budŜetowy urósłby do takiej kwoty, Ŝe musielibyśmy spowodować zadłuŜenie wyŜsze niŜ 

60% naszych dochodów. Rozpoczęcie inwestycji jest faktem, cieszymy się wszyscy, jest to 

rozłoŜone na lata, najgorsze w tym wszystkim jest to, Ŝe dwa i pół roku nie robiono a teraz  

wszystko się spiętrzyło. Miały wpływ na to procedury związane z przygotowaniem dokumentacji na 

poszczególne inwestycje, miały wpływ na to równieŜ procedury związane ze składaniem wniosków 

unijnych z przyjęciem tych wniosków oraz z uzyskaniem zapewnienia, Ŝe będzie to finansowane 

tych działań  absolutnie nie negujemy tylko wydaje się Pani radnej, Ŝe przy tak mocno rozwiniętych 

inwestycjach jakie są w tej chwili powinniśmy patrzeć inaczej. Wydatki bieŜące nie są ograniczane, 

nie ogranicza się równieŜ wydatków na urząd. W połowie roku podjęto uchwałę, która zobligowała 

burmistrza do połączenia Kłodzkiego Ośrodka Kultury z Ośrodkiem Sportu i Rekreacji. Usłyszano 

wówczas, Ŝe przyniesie to wymierne skutki finansowe w postaci oszczędności i etatów i środków. 

Tym czasem na podstawie dokumentów okazuje się, Ŝe wydatki na działalność CKSiR będą o wiele 

większe niŜ wydatki, które były na dwie odrębne jednostki. Pani radna śmie twierdzić, Ŝe budŜet 

załoŜony dla Centrum Kultury na rok 2010 nie wystarczy, jeden konkretny przykład to 

przywrócenie do pracy wyrokiem sądu Pana Jerzego Dziewieckiego dyrektora OSiR. 

Uprawomocnienie wyroku nałoŜy na gminę obowiązek wypłaty ponad 100 000 zł wynagrodzenia, 

którego nie otrzymywał. Mało tego nałoŜy na gminę obowiązek wypłacania bieŜącego 

wynagrodzenia. Nie znalazły się powtarzane we wnioskach Komisji Zdrowia  inwestycje  na rok 

2010 m.in. pilnie wymagający remontu dach nad całą halą sportową przy ul. Kusocińskiego, pilne 

wykonanie oświetlenia nad kortami na terenie stadionu. Nie znaleziono równieŜ Ŝadnej 

przychylności dla pilnych wniosków, które od lat „spadały” z kolejnych budŜetów przekładając je do 

realizacji na kolejne lata. Kłamstwo, które w dniu dzisiejszym stanie się faktem,  które będzie 

powielać wszędzie, a na które półtora miesiąca temu na interpelację otrzymaliśmy pozytywną 

odpowiedź burmistrza – chodzi konkretnie o remont ulicy Hołdu Pruskiego, Partyzantów i Wolności. 

Są to sprawy pilne. Wniosek w Komisji III radnego Trockiego nie znalazł przychylności dot.  

remontu ulicy Długosza i wybudowanie chodnika przynajmniej po jednej stronie wzdłuŜ ciągu tej 

ulicy. Natomiast znalazło się zadanie za 50 000 zł któremu zmieniono nazwę z dojścia do 

śmietników z nieruchomości Krasińskiego 3 na utwardzenie placu. Nie będzie juŜ gondoli, tylko za 

900 000 zł wkład finansowy do spółki o której nic nie wiadomo. BudŜet po stronie dochodów został 

dopasowany do wydatków bo inaczej nie moŜna było zrobić, jest to ostatni budŜet, który tak mógł 

być zrobiony, współczucie naleŜy się osobom konstruującym nowy budŜet na rok 2011, kiedy będą 

obowiązywały inne przepisy ustawy o finansach publicznych. Pani radna podkreśla, Ŝe nikt z Klubu 

Radnych PO i NiezaleŜny nie jest przeciwko inwestycjom, są jak najbardziej za i w maksymalnych 

ilościach ale kosztem wydatków bieŜących.  
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Radny Pan Zdzisław Duda popiera budŜet choć z niepokojem patrzy na spadek obrotów małej 

przedsiębiorczości.  

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma uznał, Ŝe świętym prawem opozycji jest krytyka i to rozumie, 

natomiast mowa tu jest o pewnej głębszej rzeczy niŜ pieniądze. Pieniądze są pewnym elementem 

wymiany, są  środkiem za którym stoi rzeczywiste Ŝycie. Teraz naleŜy nadganiać czas który  

w ocenie Pana Burmistrza został nieco zaniedbany. Gminy Ziemi Kłodzkiej bardzo dobrze 

wykorzystały poprzednie okresy, Kłodzko musi to nadrabiać. Postanowiono zrobić tyle inwestycji na 

ile nas stać. DuŜą niewiadomą było dofinansowanie dróg publicznych i gdyby zrezygnowano z tej 

inwestycji byłoby 8 mln. w kieszeni jednak nie byłoby z tego zadowolenia. Pan Burmistrz cieszy się, 

Ŝe dodatkowe 8 mln. zł wpłynęło z zewnątrz. Nie moŜna planować wszystkiego dokładnie bo  

rozdział środków unijnych nie jest do końca sprecyzowany w tym sensie, Ŝe nie moŜna zaplanować 

na 100%, Ŝe dostaniemy dofinansowanie. JeŜeli chodzi o wątpliwości co do budŜetu to nie jest on 

konstruowany na podstawie domysłów tylko na podstawie ministerialnych danych. Potrzeb jest 

wiele jednak wybrano zadania najbardziej istotne. Z przykrością Pan Burmistrz przyjmuje słowa  

o kłamstwach, bo w budŜecie znalazły się środki na ulicę Hołdu Pruskiego z tym, Ŝe ujęte są  

w remontach cząstkowych dróg. Nie będzie ulicy Partyzantów i Wolności bowiem są to zbyt duŜe 

inwestycje do zrealizowania.  

Podobnie ma się sytuacja z przekształceniem Centrum, teraz Pani radna mówi o redukcji etatów  

i zwalnianiu ludzi, a przy łączeniu jednostek była prośba aby ludzie mieli pracę – tak wiec Pan 

Burmistrz prosi o zdecydowanie się. Odnosząc się do sprawy Pana Jerzego Dziewieckiego Pan 

Burmistrz nie wie skąd Pani radna ma te dane, bowiem uczestniczył w rozprawie, która się jeszcze 

nie zakończyła, nie ma wyroku i nie ma odszkodowań.   

Przychody szacowane są na podstawie ministerialnych danych, natomiast przychody z mienia 

szacowane są na podstawie naszych załoŜeń.  

Pan Burmistrz uwaŜa, Ŝe projekt budŜetu nie jest ryzykowny ani ryzykancki, jest odwaŜny, dla 

przykładu podał, Ŝe Kudowa w pewnym momencie miała 70% zadłuŜenia, a w tej chwili jest to 

miasto wzorcowe, które nie odbiega od miast czeskich, niemieckich czy austriackich. JeŜeli 

będziemy siedzieć cicho i czekać na dobrą koniunkturę to moŜemy się nie doczekać, inni nie stoją  

w miejscu tylko idą do przodu. 

W dyskusji nad budŜetem udział wziął radny Pan Stanisław Ferenc uznał, Ŝe wybrano 

najwaŜniejsze inwestycje dla miasta, a budŜet przygotowany jest na miarę moŜliwości.  

 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz zaproponował, aby przystąpić do głosowania wniosków. 

Przewodniczący Komisji BudŜetu, Finansów i Polityki Gospodarczej radny Pan Eugeniusz 

Bednarczyk rozpoczął od odczytywania wniosków nie uwzględnionych przez Burmistrza: 

Wniosek Komisji Edukacji i Kultury: 

� W związku z trudną sytuacją gospodarczą kraju i sporym deficytem budŜetu miasta Komisja 

wnosi o wykreślenie z budŜetu roku 2010 zadania inwestycyjnego nr 29 pn. budowa fontanny na 

ul. Wojska Polskiego o wartości 200 000 zł jak równieŜ ograniczenie zakresu zadania nr 7 pn. 

instalacja systemu zdalnych słupków ograniczających wjazd do rynku do jednego słupka dla 

sprawdzenia skuteczności działania systemu. Z zaoszczędzonych środków komisja proponuje 
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sfinansować zainstalowanie spowalniaczy drogowych na wzór dwóch sprawnie funkcjonujących przy 

ul. Spółdzielczej.  

Pan Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie powyŜszego wniosku. 

Głosowanie: za – 4, przeciw -  13, wstrzymało się – 1. Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń). 

Kolejne wnioski wpłynęły z Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki: 

� Komisja wnioskuje, aby zwiększyć wydatki na zadania upowszechniania kultury fizycznej i sportu 

wśród dzieci i młodzieŜy o kwotę 80 000 zł czyli do kwoty 500 000 zł Źródło pokrycia – środki na 

ten cel z zadania pod nazwą: Budowa fontanny na ul. Wojska Polskiego o wartości 200 000 zł.  

Pan E. Bednarczyk dodał, Ŝe jeŜeli chodzi o dofinansowanie kultury fizycznej i sportu Burmistrz  

w autopoprawce uwzględnił częściowo ten wniosek z wniosku Komisji BudŜetowej, gdyŜ Komisja 

BudŜetowa wnioskowała o wykreślenie słupków i kamery termowizyjnej dla straŜy co w sumie dało 

44 000 zł  komisja wnioskowała, aby te 44 tys. zł przeznaczyć właśnie na dofinansowanie kultury 

fizycznej i to w autopoprawce jest uwzględnione w ten sposób, nie z fontanny ale z innych zadań  

i nie w całości tylko w części. 

Głosowanie: za – 4, przeciw – 14, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń). 

� Komisja wnioskuje, aby wprowadzić do projektu budŜetu na 2010 rok następujące zadania: 

1) remont dróg i chodników w ciągu ulic Hołdu Pruskiego, Wolności i Partyzantów. Środki na ten cel 

to 120 tys. zł z budowy fontanny i 20 tys. zł z zadania: Instalacja zdalnych słupków 

ograniczających wjazd do rynku. 

Głosowanie: za – 4, przeciw – 14, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń). 

� Komisja wnioskuje o wykreślenie z projektu budŜetu na 2010 rok zadania – przebudowa dojścia 

do ul. Krasińskiego 50 tys. zł, a pozyskane środki dopisać do wniosku nr 227/2009  

z przeznaczeniem na remont dróg i chodników w ciągu ulic Hołdu Pruskiego, Wolności  

i Partyzantów. 

Głosowanie: za – 4, przeciw – 14, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń). 

� Komisja wnioskuje o wykreślenie z projektu budŜetu na 2010 rok zadania: Podświetlenie 

obiektów zabytkowych - kwota 300 000 zł. Jednocześnie komisja wnosi o wpisanie do projektu 

budŜetu na 2010 rok następujących zadań: 

- wybudowanie wiaty na terenie KCKSiR przy ul. Kusocińskiego - 30 000zł. 

- wykonanie oświetlenia kortów tenisowych - 70 000 zł  

- wykonanie chodnika przy ul. Długosza – 200 000 zł. 

 Głosowanie: za – 4, przeciw – 13, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń, J. Trocki).  

� Komisja wnioskuje zmniejszyć wydatki w dziale 630 Rozdział 6303 wydatki bieŜące na 

upowszechnianie turystyki o kwotę 150 tys. zł Pozyskane środki naleŜy przeznaczyć na 

ufundowanie stypendiów dla dzieci i młodzieŜy szczególnie uzdolnionej w dziedzinie sportu, kultury 

i nauki po 50 tys. zł w skali roku na kaŜdą z dziedzin.  

Głosowanie: za – 4, przeciw – 13, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń, J. Trocki).  
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� Komisja wnioskuje o zmniejszenie wydatków w dziale 750 administracja publiczna rozdział 

75023 urzędy miast kwotę  200 tys. zł z przeznaczeniem jej na bieŜące remonty i modernizację 

przyszkolnych obiektów sportowych. 

Głosowanie: za – 4, przeciw – 13, wstrzymało się – 0.  Wniosek odrzucono. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń, J. Trocki).  

 

Przerwa obradach od godz. 1605 do godz. 1610. 

 

Po przerwie Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poprosił Przewodniczącego Komisji BudŜetu  

o przedstawienie autopoprawek Burmistrza. 

Radny Pan Eugeniusz Bednarczyk poinformował, iŜ Burmistrz Miasta Kłodzka wnosi następujące 

poprawki: 

1. Zadanie inwestycyjne nr 2 „Budowa osobowego transportu liniowego połączenia twierdzy 

głównej z fortem Owcza Góra” o wartości  900 000 (dział 600/60016) otrzymuje nazwę „Wniesienie 

wkładu pienięŜnego w utworzenie jednoosobowej spółki z ograniczoną odpowiedzialnością”. 

Wartość bez zmian. 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

2. Zadanie inwestycyjne nr 17 „Przebudowa dojścia z budynku nr 3 przy ul. Krasińskiego do 

kontenerów na śmieci” o wartości 50 000 zł w dziale 700/70005 otrzymuje nazwę: „Utwardzenie 

placu, dojazdu do garaŜy i śmietnika przy ul. Krasińskiego”. Wartość bez zmian. 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

3. W zadaniu inwestycyjnym nr 29 „Budowa fontanny na ul. Wojska Polskiego” zmniejsza się 

planowaną wartość o 80 000 zł (z 200 000 zł na 120 000 zł). 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 1, wstrzymało się – 1.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

4. Wprowadza się zadanie inwestycyjne pn: „Wykonanie przyłącza kanalizacyjnego przy ul. 

Słowackiego” o wartości 65 000 zł . 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

5. Wprowadza się zadanie inwestycyjne pn. „Wykonanie kolektora kanalizacyjnego przy ul. 

Dębowej” o wartości 15 000 zł. 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

6. Zmienia się klasyfikację budŜetową środków w wysokości 594 000 zł wg. poniŜszego: 

* Dział 756 rozdział 75615 paragraf 2680 zmniejsza się o kwotę 594 000 zł 

* Dział 758 rozdział 75805 paragraf 2680 zwiększa się kwotę 594 000 zł. 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

 

Głos zabrała Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Czuczwara. Poinformowała, Ŝe w przerwie sesji 

kaŜdy z radnych otrzymał zmieniony projekt uchwały budŜetowej na rok 2010, w zmianach tych 
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zostały ujęte poprawki na podstawie wniosków komisji, autopoprawka Pana Burmistrza, jak 

równieŜ uwzględniono uwagi jakie wskazała Regionalna Izba Obrachunkowa (zał. nr 24).   

Radny Pan Adam Kwas poinformował, iŜ jego wątpliwość budzi sformułowanie w ust. 6 (…)  

z których wynikające płatności wykraczają poza rok budŜetowy do łącznej kwoty 3 000 000 zł oraz 

do przekazania tego uprawnienia podległym jednostkom organizacyjnym. UwaŜa, Ŝe naleŜałoby 

dodać w ramach posiadanych przez nie środków budŜetowych i kompetencji, bo nie moŜna całego 

upowaŜnienia Burmistrza cedować na kaŜdą  z jednostek. 

Pani Skarbnik wyjaśniła, iŜ jest to zapis pochodzący z ustawy, RIO nie miała zastrzeŜeń co do 

sformułowania tego zapisu.  

Radna Pani Celina Włodarczyk zapytała czy te 3 000 000 zł jest to linia kredytowa, którą 

uruchamiamy w razie konieczności.  

Pani Skarbnik wyjaśniła, Ŝe linia kredytowa to § 3 ust. 1 pkt  1 pokrycie występującego w ciągu 

roku przejściowego deficytu budŜetu do wysokości 2 000 000 zł. 

Natomiast 3 000 000 zł oznacza, Ŝe jeŜeli są pewne umowy, które muszą być zawarte dla 

zapewnienia ciągłości funkcjonowania gminy, ten zapis pojawia się w uchwale co roku, teraz 

natomiast naleŜy ustalić limit. Oznacza to, Ŝe w roku 2010 moŜna zaciągnąć zobowiązanie, którego 

płatność będzie w 2011 roku. 

Po tych wyjaśnieniach Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie 

autopoprawki Burmistrza wynikającej z opinii RIO. 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0.  Autopoprawkę przyjęto. 

(Nie głosowali radni: T. Ludwin, G. Muskała, J. Kocoń).  

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz odczytał treść Uchwały Nr III/219/2009 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z 15 grudnia 2009 r. w sprawie opinii 

o przedłoŜonym przez Burmistrza Miasta Kłodzka projekcie budŜetu na 2010 rok wraz z informacją 

o stanie mienia komunalnego i objaśnieniami (zał. nr 25). 

Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu postanowił wydać opinię 

pozytywną z uwagami o przedłoŜonym przez Burmistrza Miasta Kłodzka projekcie budŜetu na 

2010 rok wraz z informacją o stanie mienia komunalnego i objaśnieniami. 

Pan Przewodniczący odczytał równieŜ Uchwałę Nr III/220/2009 Składu Orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z 15 grudnia 2009 roku w sprawie opinii o moŜliwości 

sfinansowania deficytu budŜetu oraz prawidłowości dołączonej do projektu uchwały budŜetowej na 

2010 rok prognozy kwoty długu miasta Kłodzko (zał. nr 26). 

Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu postanowił wydać pozytywne  

opinie o: 

- moŜliwości sfinansowania deficytu budŜetu wynikającego z projektu uchwały budŜetowej Miasta 

Kłodzko  na 2010 rok, 

- prognozie kwoty długu Miasta Kłodzko, dołączonej do projektu uchwały budŜetowej na 2010 rok. 

Radny Pan Adam Kwas ponownie zapytał czy projekt budŜetu publikowany był w mediach i BIP. 

Odnosząc się do uwag Pana Burmistrza podkreślił, Ŝe w dniu dzisiejszym radni decydują o tym, Ŝe 

Kłodzko straci zdolność kredytową w roku 2011 i nie moŜna unikać odpowiedzialności. Koniunktura 

w Kłodzku grzęźnie. Pan radny apeluje, aby skupić się na stronie dochodowej budŜetu. 

Radna Pani Celina Włodarczyk odniosła się do zaciąganych przez lata kredytów. Dane jakie 

otrzymali radni pokazują tylko kredyt zaciągnięty w roku 2010 ale spłata zadłuŜenia, odsetek i stan 
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zadłuŜenia pokazany jest do roku 2020. Zobowiązania wg. tytułów dłuŜnych do roku 2020, dług do 

spłaty wraz z odsetkami wynosi prawie 100% rocznego budŜetu miasta. Dług, który miasto spłaci  

w roku 2020 wyniesie 78 018 732 zł. w tym same odsetki 14 690 748 zł. Pani radna jest 

przestraszona bo w roku 2011 nowe władze samorządowe będą musiały zaciągnąć jakieś 

zobowiązanie, aby cokolwiek w tym mieście zrobić.  

Burmistrz Miasta Pan Bogusław Szpytma wyjaśnił, Ŝe kredyty zwraca się w takiej wysokości  

w jakiej go zaciągnięto plus odsetki. Jak widać wszyscy pragną realizacji inwestycji, tak więc 

potrzebują one finansowania, głosowanie przeciw temu budŜetowi jest głosowaniem przeciw 

inwestycjom.  

Odnosząc się do zapytania w sprawie publikacji projektu uchwały budŜetowej Pan Burmistrz 

wyjaśnił, iŜ nic mu nie jest wiadomo, Ŝe informacji nie było, pracownicy zapewniają, Ŝe wszystko  

to co jest związane z procedurą upublicznienia informacji zostało dopełnione.  

Radny Pan Tomasz śabski finalnie odczytał stanowisko Klubu Radnych Platforma Obywatelska RP 

i NiezaleŜni w sprawie uchwały budŜetowej Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2010. 

Wysoka Rado,  

w dniu dzisiejszym Radni Rady Miejskiej w Kłodzku podejmą decyzję o losie projektu uchwały 

budŜetowej Gminy Miejskiej Kłodzko na rok 2010, opracowanego i przedstawionego Radzie przez 

Burmistrza Miasta Kłodzka. Od tego, czy projekt budŜetu zostanie przyjęty w formie 

zaproponowanej przez Burmistrza – z uwzględnieniem lub nie uwzględnieniem wniosków i opinii 

Radnych, zaleŜy w duŜej mierze przyszłość naszego miasta w ciągu przynajmniej kilku najbliŜszych 

lat.  

My, radni klubu „Platforma Obywatelska RP i NiezaleŜni”, wyraŜamy swój sprzeciw wobec takiego 

budŜetu i głosować będziemy za odrzuceniem uchwały budŜetowej .   

Zaproponowany projekt budŜetu jest bowiem w naszej opinii  niebezpieczny dla finansów miasta  

i stanowi zagroŜenie dla poprawnego funkcjonowania Kłodzka w najbliŜszych latach. U podstaw 

naszej decyzji leŜy wiele przyczyn – chcielibyśmy zwrócić uwagę na te, które są najbardziej 

niepokojące.  

Po pierwsze – rosnący deficyt. Projekt budŜetu zakłada deficyt na poziomie ponad 21 mln zł  

(o ponad 1 mln zł więcej niŜ w roku 2009) przy dochodach na poziomie niespełna 82 mln zł. 

Oznacza to, Ŝe prawie 20% wydatków, zaplanowanych w 2010 roku na poziomie ponad 101 mln zł, 

zostanie pokryte z kredytu. A biorąc pod uwagę fakt, Ŝe deficyt występuje nie tylko w przypadku 

dochodów i wydatków majątkowych (inwestycyjnych), moŜna wysnuć jasny wniosek, Ŝe część 

kredytów jest przeznaczana na bieŜącą konsumpcję (czyli po prostu „przejadana”) i korzyści z nich 

Ŝadnej nie będzie. Przy okazji naleŜałoby przypomnieć, Ŝe jeszcze dwa lata temu – w 2007 roku, 

budŜet miasta odnotował ponad 2 mln zł nadwyŜki budŜetowej. Na dodatek w 2011 roku wejdzie  

w Ŝycie nowelizacja ustawy o finansach publicznych, wymagająca równowagi  dochodów  

i wydatków bieŜących, która spowoduje, Ŝe trzeba będzie „znaleźć” kolejne 10 mln zł na pokrycie 

róŜnicy pomiędzy wydatkami, a dochodami bieŜącymi. Skąd te wszystkie pieniądze wziąć? 

Najprościej – z kredytów.  

Po drugie – zadłuŜenie miasta. Na koniec 2009 roku Kłodzko będzie (zgodnie z obecnie 

obowiązującym budŜetem)  zadłuŜone na kwotę 32 434 918 zł. Projekt budŜetu na 2010 r. zakłada, 

Ŝe do końca 2010 roku zadłuŜenie to wzrośnie do kwoty 53 559 796 zł, co będzie stanowić 57,16% 

planowanych dochodów miasta (i to przy załoŜeniu, Ŝe część inwestycji – o czym mowa będzie 
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później – będzie współfinansowana ze środków Unii Europejskiej). Środki z kredytu przeznaczane 

będą na finansowanie deficytu, inwestycji oraz – co istotne – na spłatę wcześniejszych zobowiązań. 

Oznacza to, Ŝe miasto będzie zaciągać kolejne kredyty równieŜ po to, by spłacić wcześniejsze! 

Projekt budŜetu zakłada równieŜ, Ŝe w kolejnych latach zadłuŜenie miasta będzie się zmniejszać – 

sęk w tym, Ŝe pomija fakt, iŜ wydatki na wieloletnie programy inwestycyjne na lata 2010-2012 oraz 

rozłoŜenie w czasie trwających inwestycji (jak choćby basen) zakładają kolejne kredyty: blisko 20 

mln zł w roku 2011 i ponad 6 mln w 2012. Tym samym według naszych wyliczeń poziom długu 

publicznego znacznie przekroczy próg 60%, o którym mowa w ustawie o finansach publicznych 

(osiągnie około 80%), co oznaczać będzie dla Kłodzka katastrofę finansową i zmniejszy 

wiarygodność kredytową miasta praktycznie do zera. Kosztem dodatkowym są odsetki od 

zaciągniętych kredytów, których w roku przyszłym zapłacimy 1,8 mln złotych.  

Po trzecie – inwestycje. Miasto prowadzi obecnie wiele inwestycji, wiele jest równieŜ 

zaplanowanych na rok 2010 i lata kolejne. Niestety – obok inwestycji potrzebnych, takich jak 

remonty dróg i chodników, oświetleń czy budowy basenu (czy powinien on kosztować ponad 19 

mln zł to temat na odrębną dyskusję) w projekcie budŜetu pojawiają się takie „kwiatki” jak kolejna 

(po wybudowanej w tym roku na osiedlu Kruczkowskiego) fontanna – tym razem na ul. Wojska 

Polskiego;  jak zakup koparko-ładowarki; jak budowa mini pijalni wody mineralnej w Parku 

StraŜackim czy wreszcie jak 900 000 zł przewidziane na wniesienie wkładu finansowego  

w utworzenie jednoosobowej spółki zarządzającej Fortecznym Parkiem Kulturowym. Nawiasem 

mówiąc pojawiają się tu wątpliwości, czy rzeczywiście jest to inwestycja i czy powinno się taką 

kwotę przeznaczać dla spółki, która „na dzień dobry” przejmie niemałe przecieŜ dochody  

z  twierdzy?  Oczywiście celowość wydatków oparta jest o argumenty Burmistrza wskazujące, Ŝe 

niektóre zadania są inwestycjami wieloletnimi, juŜ rozpoczętymi lub współfinansowanymi ze 

środków Unii Europejskiej. Tyle tylko, Ŝe konstrukcja współfinansowania wymusza najpierw 

„wyłoŜenie” własnych środków, a następnie – po zakończeniu inwestycji – zwrot części 

poniesionych wydatków. Miasto jednakŜe, jak juŜ wspomnieliśmy wcześniej, własnych środków nie 

posiada, toteŜ większość inwestycji jest finansowana z kredytu. Co zatem w sytuacji, kiedy miasto 

utraci wiarygodność kredytową, o czym równieŜ wcześniej wspomnieliśmy? Z czego zostanie 

sfinansowane ukończenie inwestycji? Czy Unia zwróci nam koszty poniesione na niezakończone 

inwestycje?   

Po czwarte – wydatki bieŜące. Od kilku lat poziom wydatków stale rośnie. W projekcie budŜetu 

na 2010 rok zaplanowano na nie kwotę ponad 73 mln zł, co oznacza ich wzrost w stosunku do roku 

poprzedniego o blisko 2 mln zł, a w stosunku do roku 2006 (tuŜ przed obecną kadencją) o blisko 

60%. Rosną przede wszystkim wydatki na administrację publiczną (urząd), na jednostki podległe 

(tu prym wiedzie Kłodzkie Centrum Kultury Sportu i Rekreacji , które w 2010 roku ma otrzymać 

dotację o prawie 900 000 wyŜszą, niŜ w roku 2009) oraz na szeroko pojętą promocję. Na wydatki 

bieŜące (w stosunku do dochodów bieŜących) zabraknie w budŜecie miasta kwoty blisko 

11 mln zł i tak, jak wspomnieliśmy wcześniej, róŜnica ta zostanie pokryta z kredytu. Czy w ślad za 

tymi rosnącymi wydatkami idzie wzrost efektywności administracji? MoŜe i tak, ale mamy 

wątpliwości, czy wzrasta ona proporcjonalnie do wzrostu kosztów.  

Po piąte – dochody.  Na 2010 rok dochody zaplanowano na kwotę ponad 80 mln zł. Czy są one 

realne? Prosty przykład. W gospodarce mieszkaniowej dochody majątkowe zaplanowano na 

poziomie niŜszym, niŜ w roku 2009, ale zastanawiającym jest fakt, Ŝe w ciągu pierwszego półrocza 
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2009 roku plan wykonano jedynie w niespełna 12%. Czy tak będzie teŜ w roku 2010? Bo wówczas 

moŜe to mieć ogromne znaczenie przy ewentualnej realizacji takiego budŜetu. Ponadto niepokojąca 

jest równieŜ prognoza dochodów z udziału w podatkach pobieranych przez państwo. Przyjęto niŜszy 

poziom dochodów niŜ w roku 2009 (niespełna 30 mln zł wobec  31,5), jednakŜe naleŜałoby 

zastanowić się, czy obniŜenie prognozy dochodów o 5% jest w świetle obecnej sytuacji 

gospodarczej i finansowej w kraju i na świecie wystarczające. Dodatkowo w sprawozdaniu  

z wykonania budŜetu za I połowę 2009 roku wskazuje, Ŝe dochody z udziału w podatkach 

dochodowych od osób prawnych zostały zrealizowane wprawdzie na poziomie 56,8%, ale realizacja 

dochodów z udziału w podatkach od osób fizycznych wyniosła jedynie 40,3%. Oznacza to bądź 

zmniejszającą się kwotę podatków od osób fizycznych (uboŜenie społeczeństwa), bądź odpływ 

dochodów z tytułu podatków od osób fizycznych na rzecz innych gmin (zatrudnienie w kłodzkich 

firmach osób spoza terenu Gminy Miejskiej Kłodzko). Biorąc pod uwagę moŜliwość, Ŝe w 2010 roku 

ta tendencja moŜe się pogłębić, jesteśmy zaniepokojeni dość optymistycznymi prognozami 

dochodów zawartymi w projekcie budŜetu.  

Te pięć przedstawionych zagadnień w projekcie budŜetu na 2010 rok powinno wzbudzić wśród 

radnych zaniepokojenie. UwaŜamy, Ŝe szczegółowa analiza projektu, która dokonywana była 

podczas posiedzeń Komisji Rady Miejskiej oraz podczas dzisiejszej sesji mogła jeszcze to 

zaniepokojenie spotęgować, tym bardziej, Ŝe praktycznie Ŝadne istotne wnioski sformułowane przez 

Radnych pod adresem projektu, nie zostały w nim przez Burmistrza uwzględnione.  

W naszej opinii projekt budŜetu powinien, oprócz zaplanowania finansów miasta na dany rok 

budŜetowy, wybiegać równieŜ w przyszłość i uwzględniać całe spektrum funkcjonowania miasta  

i w roku budŜetowym, i w latach następnych. Przedstawiony projekt nie daje gwarancji, Ŝe zawarta 

w nim wizja miejskich finansów w roku 2010 i latach następnych pozwoli na rozwój Kłodzka i nie 

spowoduje negatywnych skutków w funkcjonowaniu miasta, które w konsekwencji mogą odczuć na 

własnej skórze mieszkańcy.  

Przedstawiony projekt budŜetu jest naszym zdaniem projektem opracowanym na zasadzie „po nas 

choćby i potop” i nastawionym nie na efektywność w funkcjonowaniu miasta, ale na efektowność. 

To poniekąd nie powinno dziwić w kontekście faktu, iŜ rok 2010 będzie rokiem, w którym odbędą 

się wybory samorządowe. Tyle tylko, Ŝe polityka „wiecznego festynu wyborczego kosztem miasta” 

nie zdobędzie naszej aprobaty, nie zdobędzie naszej aprobaty równieŜ projekt budŜetu 

przygotowany w oparciu o taką politykę. Zgodnie z art. 14 pkt. 1 Statutu Gminy Miasta Kłodzka  

o treści „Rada Miejska (…) jest organem stanowiącym i kontrolnym gminy” działamy bowiem  

i działać będziemy tylko w interesie mieszkańców miasta. Mamy równieŜ nadzieję, Ŝe stojąc na 

straŜy tego zapisu w Statucie Miasta równieŜ pozostali Radni Rady Miejskiej poprą nasze 

stanowisko w sprawie projektu budŜetu na 2010 rok.  

Radni Klubu Radnych Platforma Obywatelska RP i NiezaleŜni: Adam Kwas, Janusz Kocoń, Teresa 

Ludwin, Celina Włodarczyk, Grzegorz Wnuk, Tomasz śabski.  

 Stanowisko stanowi zał. nr 27 do protokołu. 

 

Burmistrz Miasta Pan Bogusław Szpytma odnosząc się do zaprezentowanego stanowiska uznał, 

Ŝe sporo przytoczonych liczb jest inaczej interpretowane i z punktu widzenia urzędu wyglądają  one 

inaczej np. rzecz dotyczy administracji publicznej odnotowano spadek środków na 2010 rok, a nie 

wzrost. Nie wiadomo teŜ skąd pochodzą informacje o zadłuŜeniu na 2012 rok w wysokości 6mln. zł 
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gmina nie planuje takiego zadłuŜenia. 6 mln. przeznaczone jest na inwestycje z czego część 

środków zwróci Unia Europejska. Pan Burmistrz uwaŜnie zapozna się ze stanowiskiem klubu 

radnych i w razie potrzeby dokona sprostowań. 

 
Po wysłuchaniu wszystkich opinii i głosów dotyczących projektu budŜetu na 2010 rok 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz poddał pod głosowanie przyjęcie uchwały budŜetowej na 

2010 rok.  

Głosowanie: za - 14, przeciw – 4, wstrzymało się – 0. 

(Nie głosowali radni G. Muskała, J. Kocoń, T. Ludwin). 

Uchwała została podjęta i otrzymała nr XLV/471/2009 (zał. nr 28). 
 
Burmistrz Miasta Pan Bogusław Szpytma podziękował za zaakceptowanie przedłoŜonego budŜetu, 

obiecał przy tym, Ŝe wspólnie z Panią Skarbnik i pracownikami urzędu uczyni wszystko, aby Ŝadne 

czarne scenariusze się nie wydarzyły. Zmiany w Kłodzku oceniane są pozytywnie, a wszyscy 

posiadają informację zwrotną czego tak naprawdę mieszkańcy oczekują. 

Pan Burmistrz serdecznie podziękował za przyjęcie budŜetu na rok 2010. 

 
18. Interpelacje i zapytania radnych.  

Radny Pan Stanisław Ferenc wniósł o udroŜnienie studzienki przy  Muzeum Ziemi Kłodzkiej. 

Podziękował równieŜ koleŜance radnej Zdzisławie Górskiej za zorganizowanie wspaniałego koncertu 

dla osób niepełnosprawnych.  

Radna Pani Celina Włodarczyk ponownie poprosiła o udzielnie odpowiedzi na pytanie postawione 

podczas poprzedniej sesji a dot. lokalu uŜytkowego, który dzierŜawiła od miasta rodzina Pani 

radnej KobaK oraz pytanie dot. realizacji uchwały w sprawie wpisania do księgi wieczystej 

nieruchomości przy ul. Armii Krajowej praw i nakładów jakie ponieśli  P. Lechnio i Przewłocka - do 

dnia dzisiejszego Pani radna nie otrzymała odpowiedzi.  

Radny Pan Zdzisław Duda w imieniu związku kupców kłodzkich „Solidarność” poinformował  

o niepokojącej sytuacji na targowisku, gdzie 157 podmiotów gospodarczych wypowiedziało miejsca 

dzierŜawne (zbankrutowali), obroty spadają tragicznie, Pan radny pyta jakie Burmistrz ma 

moŜliwości, aby wspomóc rodzime przedsiębiorstwa. 

Burmistrz Pan Bogusław Szpytma odnosząc się do problemów przedsiębiorców, ponownie 

zaprasza ich do wspólnej rozmowy i poszukania rozwiązania istniejącego problemu, moŜe to kupcy 

mają jakąś konkretną propozycję. Pan Burmistrz proponuje aby określić termin spotkania.   

Pan Rafał Batóg odniósł się do pytań zadanych przez radną Celinę Włodarczyk. W sprawie  lokalu 

uŜytkowego wyjaśnił, Ŝe w tym budynku są wyodrębnione dwa lokale uŜytkowe. Jeden został 

sprzedany w trybie bezprzetargowym z pierwszeństwa kupna  skorzystała najemczyni tego lokalu. 

Drugi lokal pozostaje w najmie i jest własnością Gminy Miejskiej Kłodzko. 

Odnośnie pytania dot.  realizacji uchwały z dnia 24 września 2009 r. w sprawie wpisania praw  

i roszczeń nabytych przez P. Irenę Lechnio i Alinę Przewłocką – sytuacja jest dość skomplikowana, 

uchwała została podjęta, jednakŜe po pierwsze naleŜy wyodrębnić te lokale w sensie prawnym, są 

częścią nieruchomości więc wpisanie do księgi wieczystej musiałoby być obciąŜeniem księgi 

gruntowej, gdzie są równieŜ inni właściciele w udziałach. Przygotowane są niezbędne szkice do 

stwierdzenia samodzielności tych lokali i w ten sposób wyodrębni się je zakładając księgi wieczyste. 

W tzw. międzyczasie urząd chce otrzymać do tej uchwały opinię prawną. Zwrócono się z ustnym 
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zapytaniem do urzędu wojewódzkiego pismo które minister spraw wewnętrznych i administracji 

odpowiedział wojewodzie, a dotyczyło ono decyzji komunalizacyjnej. Po otrzymaniu kopii 

odpowiedzi MSWiA i rozstrzygnięciu wszystkich kwestii uchwała, która została podjęta przy 

pozytywnej decyzji burmistrza moŜe byŜ zrealizowana. 

Radna Pani C. Włodarczyk posiada zapewnienie z urzędu wojewódzkiego, Ŝe uchwała jest podjęta 

zgodnie z prawem, tak więc jest zdziwiona, Ŝe organ samorządowy niŜszego stopnia, w tym 

przypadku gmina miejska Kłodzko, porozumiewa się w sprawach słuŜbowych z urzędem 

wojewódzkim telefonicznie, a nie pisemnie. Pani radna jest zaskoczona takim postępowaniem  

i apeluje, aby jak najszybciej zakończyć sprawę, która nurtuje naszych mieszkańców.  

Pan R. Batóg wyjaśnił, Ŝe nie mówił o piśmie w sprawie uchwały, która została podjęta we 

wrześniu tego roku. Mówił, Ŝe rozmawiano telefonicznie z urzędem wojewódzkim pytając o zupełnie 

inny dokument, dokument w tej sprawie, który prawdopodobnie MSWiA wydał w roku 2008, po 

prostu brakuje tej informacji w aktach sprawy, ale to nie dotyczyło w ogóle sprawy uchwały, jej 

legalności, braku legalności nie kwestionujemy czy urząd wojewódzki zbadał tę uchwałę czy po 

prostu ją pominął- jest to nieistotne uchwała jest w obrocie prawnym, obowiązuje a nadzór jej nie 

uchylił. Urząd ma do sprawdzenia pod względem prawnym moŜliwości wpisania więc taką 

wewnętrzną opinię prawną musi uzyskać.  

Radna Pani Celina Włodarczyk stwierdziła, Ŝe na ostatniej sesji zostało powiedziane, Ŝe poszło 

pismo do urzędu wojewódzkiego, pani radna to sprawdziła i stwierdziła, Ŝe nie ma tam pisma  

w sprawie uchwały dot. nakładów p. Lechnio i Przewłockiej. 

Pan Rafał Batóg takiej informacji nie udzielał z jego wydziału takiego pisma nie skierowano do 

wojewody, być moŜe zostało ono skierowane z inicjatywy burmistrza  – Pan Batóg to sprawdzi  

i zweryfikuje. 

Radna Pani C. Włodarczyk stwierdziła, Ŝe elegancko byłoby aby P. Lechnio i Przewłocka otrzymali 

z urzędu informację, Ŝe ich sprawa jest w toku załatwiania i wskazać przypuszczalny termin 

zakończenia sprawy. 

Radny Pan Zdzisław Duda powrócił do tematu kupców i oznajmił, Ŝe są gotowi do spotkania, prosi 

tylko Pana Burmistrza o  wskazanie terminu. 

Pan Przewodniczący Piotr Brzostowicz przypomniał, iŜ spotkał się z kupcami w liczbie 20 osób  

i do chwili obecnej kupcy nie przedstawili Ŝadnej swojej wizji - Pan radny Duda jest tego 

świadkiem. Spotkanie było niekonstruktywne.  

Radny Pan Zdzisław Duda zobowiązał się do zorganizowania spotkania tylko ze związkiem 

zawodowym kupców.  

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz odczytał treść odpowiedzi na interpelacje radnego Pana 

Tomasza śabskiego oraz radnego Pana Zdzisława Dudy. 

Treść interpelacji i odpowiedzi znajdują się do wglądu w biurze rady miejskiej.  

 
19. Wnioski i oświadczenia radnych.  

Nie stwierdzono wniosków i oświadczeń radnych. 

 
20. Sprawy róŜne. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz złoŜył informację z odbytej  delegacji radnych RM Kłodzka 

do miasta partnerskiego Rychnov.  
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Radny Pan Zdzisław Duda poinformował, iŜ w katowickim Spodku odbyła się międzynarodowa 

impreza rangi CCI w tym finały imprezy konnej, które swój początek miały w Kłodzku. Podczas tej 

imprezy w masowych mediach często przywoływano miasto Kłodzko. Impreza organizowana  

w Kłodzku z dniach 6-7 czerwca została uznana za najlepiej i profesjonalnie zorganizowaną 

imprezę. Jest to bardzo duŜa promocja dla miasta Kłodzka – dodaje Pan radny dziękując przy tym 

Panu Burmistrzowi za pomoc w jej organizacji. 

Pan Przewodniczący Piotr Brzostowicz poinformował, Ŝe licznie wpływają do Rady Ŝyczenia 

świąteczne i noworoczne z ich treścią szanowaną Radę zapozna na kolejnej sesji. 

 

Ostatni raz w roku 2009 Rada będzie obradowała  w dniu 30 grudnia. W związku ze zbliŜającymi się 

świętami Pan Przewodniczący Piotr Brzostowicz Ŝyczył wszystkim duŜo zdrowia, pomyślności  

i miłego wypoczynku w gronie najbliŜszych.  

 

21. Zakończenie sesji. 

Po wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad Przewodniczący Rady Pan Piotr 

Brzostowicz zamknął obrady XLV sesji Rady Miejskiej mówiąc: „Zamykam obrady XLV sesji Rady 

Miejskiej  w Kłodzku”.  

 
Zakończenie sesji nastąpiło o godz. 1740 (1205 – 1740). 
Czas trwania sesji  5  godz.  35 minut. 
 

 

Protokół sporządziła:  

Barbara Gargasz 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Kłodzku 
 
            Piotr Brzostowicz 

 

 

 

 

 


